
7 سیاسی

هاشمی فعال سیاسی:

در جامعه ما »گفت وگو« 
به »بگو مگو« ختم می شود

سرویس سیاســی- محمدهاشمی رفسنجانی 
درباره مطرح شــدن لزوم ایجاد گفت وگو از ســوی 
رئیس قوه قضائیه و رئیس جمهور گفت: معتقدم این 
واقعیت یا این مسئله در سطح مسئولان کشور و سطح 
قوای مختلف همچون مجلس، دولت و قوه قضائیه باید 
جا بیفتد که گفت وگو و تبادل نظر یکی از شــیوه های 
حل مســائل است.  این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: 
متاسفانه در جامعه ما معمولا گفت وگو به بگو و مگو 
ختم می شود یعنی این گونه نیست که دو طرفی که با 
یکدیگر اختلاف نظر و یا دیدگاه متفاوت دارند بنشینند 
گفت وگــو کنند و به یک جمع بندی برســند و نتیجه 
بگیرند، لذا به بگو ومگو تبدیل می شود و افراد همدیگر 
را متهم و تحقیر می کنند. وی درخصوص این که چرا 
در این شــرایط کشور همواره مسئله گفت وگو مطرح 
می شــود و پیش از آن این استقبال صورت نمی گیرد، 
عنوان کرد: شــرایط کشــور چگونه باشد؛ گفت وگو 
معمولا متناسب با شرایط انجام می شود و در هر فرصت 
و هر شــرایطی اگر گفت وگو، تبادل نظر و مشــورت 
صورت گیرد، بســیار خوب است زیرا لزوما این گونه 
نیست که یک نفر مسئول و غیرمسئول بهترین حرف را 
بزنند و بهترین تصمیم را بگیرند. در کشور تصمیم گیری 
مهم است. حال تصمیم گیری چگونه صورت می گیرد؟ 
اگر تصمیم سازی از پایین صورت گیرد یعنی در سطح 
کارشناسی تصمیم سازی انجام شود و به فضای بالاتر 
مانند مجلس، دولت و قوه قضائیه منتقل شود که البته 
قوه قضائیه بحث جدا دارد؛ بر مبنابی نظرات کارشناسی 
و جمع بندی هایی که صورت گرفته تصمیم گیری شود 

می توان بسیاری از مشکلات کنونی را حل کرد.
هاشــمی تاکید کرد: گفت وگو را همیشــه مفید 
می دانم، منتها متناســب با شرایط باید صورت گیرد و 
این بسیار خوب است که به بگو و مگو هم تبدیل نشود. 
معتقدم گفت وگو برای حل مسئله و تصمیم گیری لازم 
اســت. اینکه چرا در گذشته نبوده است یا کمتر بوده 
است، این مسائل مربوط به گذشته است و حال اگر در 
گذشته کاری انجام نشده امروز نباید کار و یا تصمیمی 

که خوب بوده انجام شود؟
وی درباره در پیــش گرفتن رویه حکمرانی در 
کشور با توجه به اعتراضاتی که در کشور شکل گرفته 
است، گفت: چندین دوره اعتراض در کشور داشتیم و 
این اعتراضات این گونه نبوده است که مثمر ثمر باشد 
و ثمری داشــته باشد، جز یک مقداری تخریب اموال 
عمومی، دستگیری یک عده و متاسفانه کشته شدن یک 
عده نتیجه دیگری نداشــته است. هاشمی خاطرنشان 
کرد: اعتراضات اگر در بستر قانون و آن طوری که قانون 

تعیین کرده است، شکل بگیرد خوب است و می تواند 
مشکلات را حل کند البته در همین شرایط یا در شرایط 
گذشته هم اعتراضات متفاوت بوده است. وی یادآور 
شد: شــما گاهی اوقات دیده اید یک صنفی مشکلی 
داشته است آمده مقابل مجلس تجمع کرده مطالبات و 
صحبت هایش را بیان کرده اند؛ نمایندگانی هم از دولت 
و مجلس آمده اند آن صحبت ها و خواسته ها را شنیده اند 
توضیحاتی را هم داده اند و بعد مواردی که شــنیده اند 
را منتقــل کرده اند و از این نمونه ها ما در کشــور زیاد 
داشتیم که اعتراض و خواسته ای مطرح شده و مسئولان 
هــم به میان مردم آمده اند و شــنیده اند. بعضی اوقات 
اعتراضات زد و خورد داشــته اســت و خشن برگزار 
شده است. به اعتقاد من اگر اعتراضات در بستر قانونی 
و آن گونه که تعیین شده برگزار شود و به زد و خورد و 
خشونت کشیده نشود می تواند مشکلات را حل کند. 
این فعال سیاســی ادامه داد: مردم نیازها و کمبودهایی 
دارند و طرف مقابل دولت و یا دســتگاه های مربوطه 
امکاناتی دارند. مردم اعتراضات و خواسته های شــان 
را مطرح می کنند و می خواهند شنیده شوند. مصادیق 
این ها را در انتخابات داریم؛ در انتخابات با کاندیداهایی 
که هســتند حرف های زیادی رد و بدل می شود ولی 
بعد از انتخابات هر کسی پیروز شود، حرف های دوره 
انتخابات یادش می رود و دیگر به آن ها عمل نمی کند 

یا کمتر عمل می کنــد. اگر گفت وگو هم همین گونه 
باشد، این هم مشکلی را حل نمی کند، گفت وگو باید 
مشــکلات را حل کند. چگونــه حمکرانی صورت 
گیرد؟ این شیوه ای که در انتخابات است منهای بعضی 
از قسمت هایش، شیوه مناسبی است یعنی دو نامزد و 
یا طرفداران دو نامزد برنامه ها، راهکارها و نیازهای شان 
را مطرح می کنند می گویند راهکارهایی داریم و مردم 
هــم گوش می کنند و تصمیــم می گیرند در حقیقت 
تصمیم، تصمیم جمهور اســت. هاشمی بیان کرد: در 
زمان انتخابات نامزد های ریاست جمهوری و مجلس 
می آیند مسائل و مشکلات منطقه را مطرح و راهکارها 
را می گویند مردم هم می شــنوند و انتخاب می کنند اما 
متاسفانه بعد از انتخابات آن نماینده به تعهداتی که داده 
عمل نمی کند و یا کمتر عمل می کند. اگر همین شیوه 
انتخابات منتها با پشــتوانه عملی  باشد؛ شیوه مناسبی 
اســت زیرا گاهی هم خواسته هایی مطرح می شود اما 
پشتوانه  عملی ندارد. وی ادامه داد: مردم مسئولینی را در 
مجلس شورای اسلامی و یا ریاست جمهوری انتخاب 
می کنند که این شــیوه »مردم نهاد« شیوه مناسبی است 
و در دنیا هم که دم از دموکراســی می زنند از این شیوه 
استفاده می شود یعنی حمکرانی مناسب تصمیم جمهور 
است منتها به شرط این که وقتی کسی برنامه می دهد، 

برنامه اش پشتوانه عملی داشته باشد.

یک فعال سیاسی گفت: متاسفانه در جامعه ما معمولا گفت وگو به بگو و مگو ختم می شود یعنی این گونه نیست دو طرفی که با یکدیگر
 اختلاف نظر و یا دیدگاه متفاوت دارند بنشینند گفت وگو کنند و به یک جمع بندی برسند و نتیجه بگیرند.

سرویس سیاســی- نماینده مردم 
چابهار در مجلس شورای اسلامی گفت: 
ما از مقامات خواســتیم از خانواده ده ها 
بی گناه که کشــته شدند آن هم در استانی 
که همواره مردمش پیشگام در حراست از 
مرزهای ایران عزیز بوده و هستند، دلجویی 
کنند. ما هرگز شاهد هیچ فعالیت خدایی 
ناکرده تجزیه طلبانه و اغتشاش گرایانه در 
سیستان و بلوچستان نبوده ایم، این مردم 
هیچ کدام شان تجزیه طلب نبوده و نیستند 
بسیاری از کســانی که کشته شدند هیچ 
نسبتی با اغتشاشات نداشتند. معین الدین سعیدی درباره آخرین وضعیت استان 
سیستان و بلوچستان و پیگیری حوادثی که در این استان رخ داده است، گفت: روز 
جمعه ۸ مهرماه در زاهدان حوادثی اتفاق افتاد که این روز را در تاریخ استان سیستان 

و بلوچستان سیاه کرد که عده زیادی از مردم در این اتفاق مظلوم واقع شدند.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مسائل اخیر در استان سیستان 
و بلوچستان کاملا متفاوت با دیگر مناطق کشور است، عنوان کرد: حوادثی که در 
استان سیستان و بلوچستان رخ داد دارای ابعاد گوناگون بود که موجب نگرانی 
شدید جامعه و مردم شد و اگر همان هنگام اقناع لازم توسط مسئولان امر صورت 
می گرفت، ما شاهد آن اتفاقات تلخ در جمعه ۸ مهرماه ۱۴۰۱ نبودیم که به عنوان 

یک جمعه سیاه نام بگیرد.
 وی تاکید کرد: همراه با مردم بی گناه در این حادثه تعدادی از حافظان امنیت 
کشور هم به شهادت رسیدند و به اموال عمومی خسارات غیرقابل جبرانی زده 

شد.
 سعیدی ادامه داد: پیرو این اتفاقات تلخ، نمایندگان مجمع استان سیستان و 
بلوچستان نشست های متعددی با مسئولان از جمله رئیس جمهور، رئیس مجلس 
شورای اســلامی، وزیر اطلاعات، وزیر کشور، اعضا و رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی داشتند و به صراحت عنوان شد باید در عین حال که با 
هرگونه ناامنی مقابله می شود، فضا آرام شود و همزمان می بایست از خانواده هایی 
که عزیزانشــان بدون هیچ گناهی کشته شدند، دلجویی کرد و با هر کسی در هر 
لباسی که مسبب آن اتقاقات ناگوار بوده برخورد جدی شود و پاسخگویی دقیق 

صورت گیرد.
 وی افزود: ما از مقامات خواستیم از خانواده ده ها بی گناه که کشته شدند آن 
هم در استانی که همواره مردمش پیشگام در حراست از مرزهای ایران عزیز بوده 
و هستند، دلجویی کنند. ما هرگز شاهد هیچ فعالیت خدایی ناکرده تجزیه طلبانه 
و اغتشــاش گرایانه در سیستان و بلوچســتان نبوده ایم، این مردم هیچکدام شان 
تجزیه طلب نبوده و نیســتند بسیاری از کســانی که کشته شدند هیچ نسبتی با 
اغتشاشات نداشتند.  نماینده مردم چاربهار در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: 
در این مدت تمام نمایندگان مجمع استان سیستان و بلوچستان پیگیر قضیه بودند و 
هرگز سعی نکردند خدایی ناکرده در این شرایط کشور التهابی ایجاد شود و یا فضا 
به سوی ناآرامی سوق داده شود و تمام تلاش ما بر مبنای حفظ آرامش مردم بوده 
اما تا این لحظه واکنشی که باید در برابر این حادثه اتفاق می افتاد، رخ نداده است.
 وی افزود: اخیرا شورای تامین هم بیانیه ای داده و عنوان کرده  است با فرمانده 
نیروی انتظامی زاهدان و فرمانده آن کلانتری برخورد شده است که این ها کفایت 
نمی کند. اولا کســانی که در این حادثه بی گناه کشــته شده اند باید حتما توسط 
مســئولان برایشــان درجه رفیع شهادت در نظر گرفته شود، ثانیا با کسانی که آن 
فاجعه بزرگ را رقم زدند، حال در هر لباسی که هستند حتماً باید برخورد قطعی 
و قضایی صورت گیرد. از مردم هم خاضعانه خواهش می کنیم آرامش خودشان 
را حفظ کنند؛ چراکه در شــرایط فعلی کشــور هرگونه ناامنی اولین ضررش به 

آ ن ها می رسد.
 سعیدی تاکید کرد: در این شرایط مردم حتماً باید به پیگیری مسئولان اعتماد 
کنند تا خون بی گناهان هدر نرود و ما بتوانیم مطالبات به حق، قانونی و اصولی 
مردم را استیفا کنیم. اما در کنار این ها انتظار است همانطور که از مردم این انتظار را 
داریم که آرامش خودشان را حفظ کنند و شاهد ناآرامی نباشیم در عین حال این 
را یادآوری کنیم که وظیفه مسئولان هم خطیرتر است و باید در چنین شرایطی 
مطالبات به حق مردم را دنبال کنند.  وی با اشاره به حمله تروریستی شیراز گفت: 
چند روز پیش متاسفانه شاهد فاجعه بزرگ حرم حضرت شاهچراغ بودیم، عده  ای 
تلاش می کنند بین سنی و شیعه تفرقه بیندازند که هرگز هم موفق نبوده  و نخواهند 
شــد، ما نعمت وحدت را آســان به دست نیاورده ایم که بخواهیم آسان از دست 
بدهیم. هر کسی که بخواهد بر طبل تفرقه بکوبد، قطعاً دشمن کشور و مردم است، 
اما این انتظار را داریم همانگونه که همه مسئولان در این حوزه واکنش نشان دادند 
که به درستی هم این کار را انجام دادند، از خانواده کشته شدگان بی گناهی که نه 
در اغتشاشات و نه در غائله حمله به نیروی انتظامی و کلانتری نقشی نداشتند، 
دلجویی کنند و هر کسی که در هر لباسی مرتکب آن جنایت بزرگ شده است، 

باید مجازات شود.
این نماینده مجلس شورای اسلامی یادآور شد: پیرو آن اتفاق امام جمعه اهل 
سنت زاهدان جناب شیخ الاسلام مولانا عبدالحمید همان ابتدا بیانیه  بسیار آرامش 
بخشــی دادند و سعی کردند مردم را آرام کنند، جناب آقای آیت آلله محامی امام 
جمعه محترم و نماینده محترم و معزز ولی فقیه در امور اهل سنت هم بلافاصله 
بیانیه بســیار دقیق و کارشناســی دادند و ایشان هم بر پیگیری موضوع در قالب 
کارشناســی و قانونی و بر استیفای حقوق انسان های بی گناهی که شهید شدند 
تاکید داشــتند.  وی افزود: اما متاسفانه باید قبول کرد که در این شرایط کشور از 
یک طرف دشمنان خارجی ما برنامه ریزی برای ایجاد التهاب و ناآرامی می کنند 
و از طرف دیگر برخی سوء عملکردها و سوءتدبیرها هم متاسفانه در این شرایط 
بســتر لازم را برای دشمن ایجاد می کند.  سعیدی عنوان کرد: کسانی که عامدانه 
و با برنامه ریزی دنبال اغتشاش و ناآرامی در استان سیستان و بلوچستان هستند، 
حتماً دستگاه های قانونی با آنها برخورد لازم را باید داشته باشد. اما اینجا باید از 
خانواده کسانی که بی گناه کشته اند، دلجویی شود که متاسفانه این اتفاق تاکنون 
انجام نشده است و مردم این انتظار را از مسئولان امر، رئیس محترم جمهور، قوه 
قضاییه و رئیس محترم مجلس دارند که ان شاالله قلب واقعیت نشود.  این نماینده 
مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: در حمله اولیه به کلانتری خدا را شکر 
هیچ آسیب خاصی به جز یک مورد متوجه عزیزان نیروی انتظامی در کلانتری ۱۶ 
نشده است، توجه داشته باشید وقتی چنین موضوعی به این شکل مطرح شده بود 
آن برخوردی که با مردم شد انصافاً فضا را برای تندروها و عناصر تندرو فراهم 
کرد که برطبل اختلافات بکوبند. من باز هم تاکید می کنم مردم استان سیستان و 
بلوچستان اغتشاش گر و تجزیه طلب نیستند و تا پای جان حافظ مرزهای ایران 
عزیز و جمهوری اســلامی ایران بودند و خواهند بود اما رویه هایی واقعاً باعث 
نگرانی مردم شده است و این انتظار به حق را دارند که از آنها دلجویی شود.  وی 
تاکید کرد: مردم آرامش خودشان را حفظ کنند، در شرایط فعلی کشور هرگونه 
ناامنی در استان سیستان و بلوچستان اولین متضررش خود مردم استان هستند، اما 
خودمان را هم جای عزیزانی که جگر گوشه هایشان را بی گناه در مصلی زاهدان 
از دست داده اند، بگذاریم و سعی کنیم درد آنها را بفهمیم و از آنها دلجویی کنیم.

سعیدی نماینده مجلس شورای اسلامی:

سوءتدبیرها بستر ناامنی را ایجاد می کند
تکذیب شد

عملکرد مأموران امنیتی 

۸ میلیون نفر!

واکنش »ظریف« 

به مخاطره نیندازد

حمله روزنامه همشهری 

انتقاد عبدی از خاتمی 

دهه هشتادی ها 

دکتر پریسا بهمنی 

خالی است

اخبار ویژه ...

معاون حقوقی و امور مجلس وزارت صنعت، معدن و تجارت، شایعات 
فضای مجازی درباره اســتعفای وزیر صنعــت، معدن و تجارت را تکذیب 
کرد.»محمدجواد حاجی حســینی« معاون حقوقــی و امور مجلس وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در توییتی نوشت: تولید شایعات مستمر این روز ها 
در خصوص اســتعفای وزیر صمت به علت تــرس بدخواهان از تعاملات 
فنی و کارشناســی بین دولت مردمی و مجلس انقلابی اســت. وی افزود: بار 
کج تخریب ها و کارشــکنی های غیرمنصفانه با این ترفند های کهنه به جایی 

نخواهد رسید.

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس از برگزاری 
جلســاتی در شــورای عالی امنیت ملی و نیز کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس خبر داد و گفت: پیش بینی می شــود در این جلسات، درباره 
نحــوه عملکرد نیرو های امنیتــی و انتظامی برای برخورد با افرادی که امنیت 
عمومی را به خطر انداخته و با سلاح موجب شهادت مردم و نیرو های مدافع 
امنیت می شــوند تجدیدنظر شود.یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس گفت: محورعبری - عربی - غربی با یکدیگر همسو شده اند 
تــا ایــران یکپارچه را تجزیه کنند و از میان بردارنــد، اما هرگز به این هدف 

نمی رسند.

کرباسچی با انتشار توییتی نسبت سیاست اتخاذ »فیلتر« در کشور انتقاد 
کرد. مدیرمسئول روزنامه هم میهن نوشت: در حالی که نزدیک یک ماه است 
اینستاگرام فیلتر شده، امروز دیدم یک پست غیر خبری را ۸ میلیون نفر فقط 
در عرض کمتر از ۴۸ ساعت گذشته دیده اند؛ یعنی تقریبا ده درصد جمعیت 
ایران! سودی ناقابل برای تاجران VPN آقایان عزیز! در دنیای امروز این نوع 

مدیریت و کنترل جواب نمی دهد.

محمد جواد ظریف خبر منتشــره در برخی رسانه ها مبنی بر انتقال پول 
از ســوی وی و همسرش به بانکی در شانگهای چین را تکذیب کرد.محمد 
جواد ظریف وزیر امور خارجه سابق در پاسخ به سوالی در مورد خبر منتشره 
مبنی بر این که ظریف و همسرش ۴ میلیون یورو به بانکی در شانگهای منتقل 
کردند، گفت: این روزها از اطراف مختلف، عده ای توبه نامه دروغین از سوی 
من منتشــر می کنند، عده ای به دروغ ســاختمان به نام من کرده و عده ای این 
ادعا را مطرح می کنند که من پول به خارج از کشــور منتقل کرده ام. عجیب 
است که در این شرایط تندروهای دو طرف چنین اتهامات دروغی را منتشر 
می کنند.شــورا هاشمی، کارمند وزارت امور خارجه اتریش، چندی پیش در 
توییتی مدعی شــد: جواد ظریف و همسرش ۴ میلیون یورو به یک بانک در 

شانگهای منتقل کردند.

روزنامه اطلاعات نوشــت: مقامات و مسئولان کشور و بزرگان نظام و 
حکومت و دولت مراقبت کنند که این حادثه تروریستی تلخ در شیراز، لزوم 
ایجاد زمینه های اصلاح رویکردها و روش های نامناسبی که حکمرانی مطلوب 
را در محاق فرو برده، از بین نبرد و ضرورت انجام اصلاحات ســاختاری و 
گفت وگوی ملی و مفاهمه را به مخاطره نیندازد و بر دامنه یک یکســونگری 
و تصلب نیفزاید و از هرگونه تقلیل گرایی منتقدان و دوقطبی ســازی جامعه 
و کوچک شــمردن آنها که به روش های حکومتی در سیاست های فرهنگی، 

اجتماعی امنیتی، رسانه ای و به ویژه اقتصادی انتقاد دارند بپرهیزند.

روزنامــه همشــهری نوشــت:در صحنه خوانی واقعیت هــای اتفاق 
افتــاده، امــروز عدالت خواهان و رادیکال هــای اصلاح طلب و اصولگرای 
مصلحت اندیــش چــه بخواهند یا نخواهند در زمین تعریف و تبیین شــده 
ضدانقــلاب بازی می کنند. اینکه عدالت خواهــان ادامه اعتراضات را مطالبه 
می کنند و میان اتفاقات تروریستی شیراز و اغتشاشگران با معترضان مرزبندی 
قائل می شوند و آن را جدا و بی ربط از هم تحلیل و تفسیر می کنند، گذشته از 
اینکه فاقد صلاحیت و قدرت تحلیل در مناسبات سیاسی است، در واقعیت 
در تقویت فشار ضدانقلاب بر نظام مقدس جمهوری اسلامی برای نقطه زنی 
ضدانقــلاب همچون دیده بــان در میدان جنگ ایفای نقش می کنند و به اتاق 
فرماندهی و طرح ریزی ضدانقلاب برای آســیب رساندن به حیات انقلاب 

گرا می دهند.

عباس عبدی در روزنامه اعتماد نوشــت: جنبش ســبز )چه خوب، چه 
بد( به کلی با جنبش اصلاحات متفاوت بود و بســیاری از تحلیلگران نیز از 
همین منظر از آن استقبال می کردند و طرفداران و متولیان آن نیز با اصلاحات 
مرزبندی روشنی دارند. نمونه آن تفاوت ادبیات و رویکرد مهندس موسوی و 
خاتمی است. آنچه شکست خورده یا موفق نشده، جریان ۱۳۸۸ است که به 
نظر من دستاورد جدی جز امنیتی شدن فضای عمومی نداشت و اصلاح طلبان 
را دچار تناقضات خود کرد، به  طوری که در سال ۱۳۹۲ سعی کردند با اصلاح 
سیاست خود به روال قبلی بازگردند، ولی به صورت نیابتی. جنبش اصلاحات 
موفق ترین حرکت سیاسی در تاریخ ۱۵۰ ساله اخیر ایران است، عدم تداوم آن 
محصول عدول راهبرانش از این جنبش بود و نه پایبندی به آن. مســئول اول 

آن نیز شخص آقای خاتمی است که امیدوارم جبران کند.

رئیس جمعیت امام رضایی ها تصریح کرد: بعد از فتنه ۸۸ تکنولوژی های 
خود را قوی کردند و دولت روحانی هم بســتر ســازی کرد و توانستند روی 
دهه هشــتادی ها سرمایه گذاری بســیاری کنند. معظم رهبری فرمودند دهه 
هشــتادی ها انقلاب را به اوج می رسانند. دهه هشتادی ها فرصتی هستند که 
اگر به آن ها نپردازیم به تهدید تبدیل می شود. دشمن بنا دارد این اوج نشینان 

را، دره نشین کند.

دکتر رضا لاری پور، مدیر روابط عمومی سازمان نظام پزشکی کشور گفت 
: دکتر پریسا بهمنی متخصص جراحی عمومی براثر تصادف جان باخته است 
و خبر کشته شدن وی توسط ماموران امنیتی صحت ندارد. دکتر بهمنی عضو 
ســازمان نظام پزشــکی زنجان بود و بر اساس اظهارات سازمان نظام پزشکی 
شعبه زنجان، وی در سانحه رانندگی جان خود را از دست داده است و مراسم 
خاکسپاری این مرحومه نیز برگزار شد. البته پزشکی قانونی در حال بررسی مرگ 

دکتر بهمنی است و بزودی نتیجه آن در رسانه ها نیز اعلام می شود.

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی گفت: این روزها و 
در این اغتشاشــات جای حاج قاسم سلیمانی و تفکرات ایشان خالی است. 
شهید سلیمانی معتقد بود و صریحا نیز می گفت که جامعه ما خانواده ماست 
و متاسفانه خیلی ها این نگاه را ندارند و به دلیل اینکه این نگاه را ندارند مرتبا 

دنبال قطعه قطعه کردن و تفرقه و اختلاف هستند.

چندین دوره اعتراض در کشــور داشــتیم و این اعتراضات این گونه نبوده است 
که مثمر ثمر باشــد و ثمری داشته باشــد، جز یک مقداری تخریب اموال عمومی، 
دســتگیری یک عده و متاسفانه کشته شدن یک عده نتیجه دیگری نداشته است.

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس: 

باید با تجمع نظام پزشکی به صورت توجیهی و دوستانه برخورد می شد

سرویس سیاسی- عضو کمیسیون آموزش و 
تحقیقات مجلس گفت: اگر از طرف برگزارکنندگان 
تجمع ســازمان نظام پزشــکی زمان ناشناســی یا 
ناپختگی صورت گرفت، از این طرف باید بیشتر به 
صورت توجیهی و دوستانه برخورد می شد و نباید 

کار به برخورد فیزیکی کشیده می شد.
مهــرداد ویس کرمی نماینده مردم خرم آباد در 
مجلس شورای اسلامی درخصوص تجمع اعضای 
سازمان نظام پزشکی در روز چهارشنبه هفته گذشته 
و اتفاقاتی که منجر به اســتعفای رئیس و قائم مقام 
ســازمان نظام پزشکی شد، گفت: من به شخصه از 
روند اتفاقاتی که منتهی به این برخوردها در آن روز 
شــد، مطلع نیستم اما به هرحال اینکه یک صنفی از 
جمله پزشکان مطالباتی داشته باشند و این مطالبات را 
از طریق مجاری قانونی و در چارچوب قانون اساسی 
مطرح کنند، در این مساله تردیدی نیست و باید این 
زمینه وجود داشته باشد. اما برخی مباحث هم در این 

زمینه باید مدنظر قرار گیرد.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در 
ادامه اظهار داشت: یکی از نکاتی که در اینجا وجود 
دارد این اســت که اولا در این شرایط که دشمن به 
دنبال آشوب در کشور است و در جاهای مختلف به 
دنبال بهره برداری از اعتراضات است و حتی درحرم 
شــاهچراغ مردم را علناً به رگبار می بندد؛ آیا تجمع 
در این شرایط کاری حکیمانه و عاقلانه بوده است؟ 
یعنی ســازمان نظام پزشــکی به نظر خودش زمان 
مناســبی را برای تجمع انتخاب کرده است؟ به نظر 
من زمان سنجی دوستان اشتباه بود و نباید در این زمان 

این کار را انجام می دادند.
وی افزود: نکته دیگر این است که اصل اینکه 

تجمــع و اعتراضی صــورت بگیرد حق هر صنفی 
اســت، اما قطعا این تجمعات باید با مجوز صورت 
بگیرد و اگر مجوزی از جانب وزارت کشور وجود 
نداشته باشد، خب این تجمع غیرقانونی محسوب 

می شود.
ویس کرمی با اشــاره به طرح برقراری عدالت 
آموزشی، عنوان کرد: مساله دیگر این است که اتفاقا 
مــا در همین مقطع طرحی داریم که در مراحل قرار 
گرفتن در دســتورکار مجلس اســت تحت عنوان 
»طرح برقراری عدالت آموزشی« که خیلی امتیازات 
خوبی برای پزشکان مناطق محروم در نظر گرفتیم از 
جمله معافیت مالیاتی و افزایش کارانه یا اینکه زمان 
تعهدات را کم کردیم و اجازه کار در همان استان را که 
قبلا در همان شهر بود آوردیم؛ اتفاقا خیلی از پزشکان 
از این طرح راضی هستند. کاش سازمان نظام پزشکی 
به جای تجمع در زمانی که دشمن دارد کشور را به 
آشوب می کشد، با یک نامه رسمی به رئیس مجلس 
مطالبه می کردند که این طرح در دستورکار قرار گیرد.

وی خاطرنشــان کرد: به نظر من مقطع کنونی 
اصلا زمان مناســبی برای مطالبات صنفی نیســت 
و حتی خود مطالبه صنفی هم شــهید می شــود و 
بی نتیجه می ماند. اتفاقا یکی از هنرهای مطالبه کردن 
زمان مطالبه گری اســت، یعنی شما دقیقا در زمانی 
که کشــور درگیر مســائل امنیتی است و دشمن به 
دنبال تجزیه کشور اســت، دست به چنین اقدامی 
بزنیــد، خوش بینانه بخواهیم نگاه کنیم این کار یک 
بی ســلیقگی تمام عیار محسوب می شود. باید این 
دوســتان و همکاران ما این مساله را به زمان دیگری 

موکول کرده و حتما هم مجوز دریافت می کردند.
نماینده مردم خرم آباد در ادامه تصریح کرد: البته 
نحوه برخورد هم باید مسالمت آمیز و با دوستی باشد 
مگر اینکه کسی قصد برهم زدن امنیت داشته باشد. 
در این برهه زمانی که در تجمعات مســالمت آمیز 
ما متاســفانه دشمن به صورت مسلح ورود کرده و 
کشته سازی می کند، همه باید مراقب باشیم که بهانه 
دســت دشمن ندهیم. در عین حال نظام پزشکی و 
پزشکان ما مطالباتی دارند و این مطالبات حتما باید 
مــورد توجه قرار گیــرد و طرحی که ما در مجلس 
داریم که ان شــاءالله به زودی تصویب خواهد شد 
قطعا مقداری از مطالبات نظام پزشــکی را برآورده 

می کند.
ویس کرمی در پاسخ به این مساله که »به نظر شما 
بهتر نیست نحوه برخورد با یک تشکل صنفی رسمی، 
مشخص و دارای مجوز با تجمعی که ساماندهی و 

برگزارکنندگان آن مشخص نیست قدری با ملاطفت 
و نرمش همراه باشــد و در مجموع کار به برخورد 
فیزیکی کشیده نمی شد؟«، گفت: بله قطعا همینطور 
اســت. به هر حال اگر از آن طرف زمان ناشناسی یا 
ناپختگی صورت گرفته، از این طرف باید بیشتر به 
صورت توجیهی و دوستانه برخورد می شد. نمی دانم 
اصل ماجرا چه بوده است، شاید مقاومت شده، شاید 
برای مثال نیروهای امنیتی یک رگه هایی پیدا کردند 
که از جایی تحریکی صورت گرفته، شــاید نگرانی 
نسبت به سلامتی پزشکانی که قصد حضور در تجمع 

را داشتند وجود داشته است.
وی ادامه داد: مســاله دیگری که حائز اهمیت 
اســت این است که در چنین تجمعی چه تضمینی 
وجود دارد که پزشکان حاضر شوند؟ متاسفانه گاهی 
مثلا تجمع دانشجویی است اما افرادی خارج از این 
دایره وارد تجمع می شوند و فضا را منحرف می کنند 
یا ممکن اســت تجمع پزشکان باشد اما افرادی غیر 
از این جمع با قصد و منظور دیگری شــرکت کنند. 
باید آن کســی که تجمع می کند درخواست رسمی 
به وزارت کشــور بدهد و مسئولیتش را بپذیرد که 
اگر مشکلی به وجود آمد، مسئولیت مشخص باشد 
و تضمین بدهد کــه با تدابیری در آن تجمع غیر از 
پزشکان حضور پیدا نکنند. خب این حتما صورت 
نگرفته اســت، قطعا نظام پزشکی نه می تواند چنین 
تجمعــی را مدیریت کند و نه می تواند از ورود افراد 
دیگــر جلوگیری کند و نه می تواند جلوی حوادث 

را بگیرد.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
افزود: باید دید آیا نیروهای امنیتی و وزارت کشــور 
قبلا محکم و با قاطعیت پاسخ داده اند که این تجمع 
نباید برگزار شــود؟ اگر واقعا برخلاف نهی وزارت 
کشور صورت گرفته باشد، در این شرایط کشور من 

این کار را عقلانی نمی دانم.
وی اضافه کرد: شاید کسانی خواستند در این 
شــرایط صدای شان بیشتر شنیده شود. من به عنوان 
یک پزشک معتقد هستم که بخشی از گله مندی هایی 
که جامعه پزشکی کشور دارند، به جا و درست است 
اما به نظرم اگر ما با روش های غلط مطالبات را مطرح 

کنیم، اصل مطالبه شهید می شود.
ویس کرمی خاطرنشان کرد: اصل مطالبه گری 
و تجمــع در ایــن شــرایط از آن کارهایی بود که 
می توانست انجام نشود و از راه های بهتری این کار 
صــورت بگیرد، خدا کند کــه هدف و غرض های 

دیگری در میان نبوده باشد.
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